مشروعيه استخدام الوسائل التكنولوجية الحديثة في الإثبات الجنائي

إعداد

أحمد زياد أبو الفول

إشراف

الدكتور محمد بن طريف

الملخص

تناولت هذه الدراسة موضوعاً ذي أهمية كبيرة وهو استخدام الوسائل التكنولوجية الحديثة في الإثبات الجنائية، وحاولت الدراسة التعرف إلى مدى المشروعية القانونية للوسائل التكنولوجية الحديثة المستخدمة في الإثبات الجنائي، وتأخذ الدراسة أهميتها من خلال تسليط الضوء على مدى أهمية استخدام التكنولوجيا الحديثة في مجال الإثبات، ومدى تأثير ذلك في الإثبات الجنائي في التشريعات والقوانين المختلفة، من خلال تقديم عرضاً تحليلاً للمناقشات الدائرة ضمن نطاق الأوساط القانونية والقضائية، وأتبعت الدراسة المنهج الوصفى والمنهج التحليلي والمنهج المقارن.

وقد توصلت الدراسة إلى مجموعة من النتائج من ابرزها أنه تتميز الوسائل التكنولوجية الحديثة بمجموعة من الخصائص التي تجعله فريداً من نوعه مقارنة بالأدلة الجنائية الأخر، ووجود صعوبة كبيرة تتعلق بالوسائل التكنولوجية الحديثة في الجرائم المعلوماتية، سواء فيما يتعلق بطرق الحصول عليها أو بطبيعتها، حيث تتطلب عملية الحصول عليها تقنيات علمية وفنية معقدة. كما أن طبيعتها قد تكون غير مرئية، مثل الذبذبات والنبضات، بالإضافة إلى أنه من السهل إخفاؤها من خلال التشفير وكلمات المرور السرية.

وفي الختام أوصت الدراسة بضرورة توفير نصوص قانونية صريحة خاصة بالتشريعات القانونية على اعتبار أن الأدلة الرقمية تستخدم كأدلة إثبات في المجال الجنائي والاعتراف بقوتها القانونية بشكل قاطع.

الكلمات المفتاحية: الوسائل التكنولوجيا الحديثة، الإثبات الجنائي.

The Legality of Using Modern Technological Means in Criminal Evidence

Prepared by

Ahmad ziyad abu alfoul

Supervised by

Dr. mohammad Ben Tareef

Abstract

This study dealt with a topic of great importance, which is the use of modern technological means in criminal evidence, and the study tried to identify the extent of the legal legitimacy of modern technological means used in criminal evidence, and the study takes its importance by highlighting the importance of using modern technology in the field of evidence, and the extent of its impact on criminal evidence in various legislations and laws, by providing an analytical presentation of the discussions within the scope of the legal and judicial circles, and the study followed the descriptive approach, the analytical approach and the comparative method.

The study reached a set of results, the most prominent of which is that modern technological means are characterized by a set of characteristics that make it unique compared to other forensic evidence, and there is great difficulty related to modern technological means in information crimes, both with regard to methods of obtaining them or by their nature, as the process of obtaining them requires complex scientific and technical techniques. Their nature may also be invisible, such as vibrations and pulses, in addition to being easy to hide through encryption. and secret passwords.

In conclusion, the study recommended the need to provide explicit legal texts for legal legislation, given that digital evidence is used as evidence in the criminal field and its legal force is categorically recognized.

Keywords: modern technology, criminal evidence.